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Vážení spoluobčané, 

tento rok byl rokem vo-
lebním. Volili jsme do orgánů 
vedení našeho městského 
obvodu Svinov. Nabídka byla 
pestrá. Chci vám všem po-

děkovat, že jste nám dali takovou důvěru. 
Výsledky voleb jsou nejen zrcadlem naší 
čtyřleté práce, ale také v mnohem zavazu-
jící. Velice dobře si uvědomujeme, co se od 
nás očekává, a budeme se snažit ze všech 
sil důvěru v nás nezklamat. Kolektiv lidí, 
kteří dnes pracují pro blaho našeho krásné-
ho obvodu, je již ověřený, zkušený a velmi 
pracovitý.  

Máme tady předvánoční čas. Všichni 
se těšíme na nejkrásnější období v roce. 
V době, kdy bojujeme s nepříznivými infor-
macemi - co se týče cen energií a dalších 
komodit, stále přicházejí ze všech stran 
samé negativní zprávy a nejistota budouc-
nosti. Věřím, že období Vánoc nás nechá 
na chvíli zapomenout na trampoty všedního 
života. Všichni se budeme u sváteční večeře 
se svou rodinou těšit na nejkrásnější oka-
mžiky v roce. Vánoce jsou svátky klidu, míru 
a pohody. Jsou to i svátky světla a naděje 
na lepší zítřky, lepší budoucnost, dny plné 
sváteční pohody, setkávání a zpěvu koled. 

Štědrý den je pro nás tím nejočekáva-
nějším. Pod vánočním stromkem najdeme 
nejen balíčky s překvapením, ale hlavně 
se těšíme na radost, kterou dárky přinesou 
našim blízkým. Není snad nic krásnějšího 
než pohled na rozzářené oči dětí při roz-
balování dárků. Protože ta upřímná radost, 
ty jiskry štěstí, které vidíme v očích našich 
nejmenších, jsou pro nás tím nejkrásnějším 
a jsou pro nás tou největší odměnou.

Radost a štěstí můžeme rozdávat celý 
rok. Blízké potěšíme svou přítomností, 
něhou, vstřícným slovem, poděkováním, 
pomocí nebo jen úsměvem. Vánoce jsou 
krásným zakončením každého roku. Staň-
me se tedy alespoň na chvíli vánočními an-
děly, kteří nemyslí jen na sebe, ale hledají, 
komu by přinesli radost.

Takže milí vánoční andělé, otevřete svá 
srdce a užijte si ten pocit štěstí při rozdává-
ní radosti a vánoční nálady.

Přeji si, abychom se nejenom v příštím 
roce navzájem potkávali s úsměvem a sna-
hou řešit s nadhledem a grácií všechny těž-
kosti, které nám přináší každodenní život. 

Přeji vám všem krásné Vánoce, splnění 
všech přání, spoustu pohody, lásky a ra-
dosti. Do nového roku pak hlavně zdraví, 
štěstí.  

Radim Smetana, starosta

Slovo starosty

Jubilanté
Protože musíme a chceme ctít zákon 

o zveřejňování osobních údajů, obracíme 
se na vás všechny, kteří se v roce 2023 
dožíváte 70, 75, 80 a více let, abyste vy-
plnili následující souhlas se zpracováním 
osobních dat, pokud jste již toto neuči-
nili dříve. Dále žádáme, abyste vyplněné 
a podepsané sdělení předali osobně nebo 
doručili poštou na sekretariát Úřadu měst-
ského obvodu Svinov do 15. 1. 2023, čímž 
dáte souhlas k použití svých osobních 
údajů k uveřejnění gratulace na stránkách 
Svinovského hlasatele: 

Souhlasím se zpracováním svých 
osobních údajů pro účely blahopřání ob-
čanům u příležitosti životního jubilea. 

Jméno: ...................................................

Bydliště: .................................................

Narozen: ................................................

Vlastnoruční podpis: 

Blahopřání našim jubilantům
Všem našim jubilantům přeje komise pro občanské záležitosti a Rada městského 

obvodu Svinov hodně zdraví, štěstí, spokojenosti a přátel.

Říjen
Benešová Anna
Kořistka František
Křístková Věra
Moravec František
Hrňa Miroslav

Listopad
Bouchalová Stanislava
Fojtík Rudolf

Knop Vladislav
Kontrová Silvia
Stonawská Olga
Sološ Leopold
Vařeková Ludmila
Pospíšil František
Černá Blanka
Rucká Anna
Novák Antonín

Prosinec
Hejduková Maria
Mohylová Dagmar
Nováková Miroslava
Polach Josef
Slováková Apolonie
Procházka Jiří
Ptáčková Marie

©
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Ať Vás štěstí
a pohoda Vánoc provází
        po celý rok 2023.

starosta 
a Rada městského obvodu

Svinov
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Po prázdninách se děti vracejí do škol-
ních lavic. Aby jejich cesta proběhla bez 
nástrah a děti vždy dorazily na místo v po-
řádku, rozhodla se Komise pro kulturu, 
mládež a sport při Radě MOb Svinov při-
pomenout dětem populární formou zása-
dy bezpečnosti. V pátek 9. září se na svi-
novském dopravním hřišti uskutečnil DEN 
BEZPEČNOSTI. Děti si na mnoha stanovi-
štích vyzkoušely své znalosti z oblasti do-
pravního značení, ochranných pomůcek, 
zdravovědy, zopakovaly si důležitá tele-
fonní čísla, seznámily se s práci policistů 
i zdravotníků. Kdo měl s sebou dopravní 
prostředek, třeba kolo nebo koloběžku, 
a patřičné bezpečnostní vybavení, mohl si 
projet dopravní hřiště. Účast byla vysoká, 
děti plnily úkoly svědomitě a zodpovědně. 

Druhou říjnovou sobotu se konal další 
ročník SVINOVSKÉ PĚTKY. Pětikilomet-
rovou trať, která vedla ulicemi Svinova, si 

mohli zaběhnout muži i ženy všech věko-
vých kategorií. Děti změřily své síly pod-
le věku na trasách 100, 400 a 800 metrů. 
Každý jednotlivý závod začínal rozcvičkou, 
pak následoval samotný běh a nakonec 
velký potlesk a zasloužená odměna v po-
době medaile pro všechny účastníky běhu. 
Vyhráli všichni, kteří se zúčastnili. Zvlášt-
ní kategorii o titul „Nejrychlejší Svinovan 
a nejrychlejší Svinovanka“ vybojovali Vít 
a Markéta Horáčkovi. Tato akce měla vše, 
co sportovní událost potřebuje: sportovce, 
fanoušky, nadšení a radost z pohybu, po-
cit z dobře odvedené práce.  Počasí bylo 
nádherné, sobotní dopoledne vydařené. 
Věříme, že příští rok se řady běžců ještě 
rozrostou. 

Děkujeme všem za přízeň a účast na 
akcích pořádaných naší komisí a těšíme 
se na další společná setkání.

Michaela Řeháková

Výbory  
a komise
KONTROLNÍ VÝBOR
Předseda: RNDr. Jiřina Kábrtová
Členové: Monika Bordovská, 
Libuše Harazimová, Vladimíra 
Rutarová, Ing. Helena Wieluchová

FINANČNÍ VÝBOR
Předseda: BC. Martin Prusek
Členové: Ing. Eva Poštová, CSc., 
Ing. Michal Pravdík,  
Petra Kulhánková, Mgr.Viktor 
Kojdecký 

KOMISE PRO OBČANSKÉ 
ZÁLEŽITOSTI
Předseda: Marta Dvorská
Členové: Marta Hajduková, 
Ing. Hana Hauptová, Eva 
Korpasová, Jarmila Kořistková, 
Eva Kučová, Lenka Olšarová, 
Magdaléna Strádalová, 
Mgr. Dagmar Teichmanová, 
Renáta Vybíralová, Anna Vrbková, 
Danuše Ivanová, Jana Juchelková

KOMISE PRO KULTURU, 
MLÁDEŽ A SPORT
Předseda: Mgr. Kateřina Andrlová
Členové: Ing. Michaela Řeháková, 
Ing. Markéta Gottvaldová, 
Bc. Petra Hudečková, Ing. Radek 
Lebeda, Bc. Martin Prusek, 
Jakub Kuráň, Ing. Jindřich 
Víšek, Klára Sikorová, Petra 
Zárodňanská, Theodora Glacová, 
Ing. Lenka Čepová,  
Ph.D., Petra Burešová, 

KOMISE BYTOVÁ
Předseda: Zdeńka Popková
Členové: Martin Macháč, 
Ing. Hana Hauptová, Ing. Daniel 
Žitník, Mgr. Martina Kajánková

INVESTIČNÍ A GRANTOVÁ 
KOMISE
Předseda: Tomáš Čech
Členové: Ing. Lenka Čepová, 
Ph.D., Ing. Tomáš Valder, 
Ing. arch. Ondřej Klimek, 
Ing. Tomáš Pastrňák, MBA

Zpracovala: 
Lenka Hrušková

Den bezpečnosti  
a Svinovská pětka
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Informace 
o centrální 
evidenci 
psů

V roce 2023 bude spuštěn 
centrální registr psů, který na-
hradí evidenci psů vedenou do 
konce roku 2021 městem. Cent-
rální registr psů bude provozovat 
Komora veterinárních lékařů, kte-
rá v současné době na základě 
pověření veterinárním zákonem 
spravuje databázi pasů pro psy. 
Údaje do Centrální evidence psů 
budou zavádět veterinární lékaři 
nejpozději do 7 pracovních dnů 
ode dne, kdy byl pes označen 
elektronickým čipem. V Centrální 
evidenci psů budou zazname-
nány tyto údaje: číslo čipu nebo 
tetování, pohlaví psa, číslo psa 
z evidence psů vedené Komorou 
veterinárních lékařů, jméno, pří-
jmení a adresa trvalého bydliště 
majitele psa, údaje o podstoupe-
ných očkováních proti vzteklině 
společně s daty, kdy k nim došlo.

Nově narození psi musí být 
označeni čipem nejpozději do tří 
měsíců věku, majitelé starších 
psů již označených čipem budou 
muset svého psa nechat zapsat 
do Centrální evidence při jeho 
nejbližším očkování a přeočko-
vání proti vzteklině.

Připomínáme, že od 1. ledna 
2020 je povinné očkování psa 
proti vzteklině platné pouze v pří-
padě, že je pes označený mikro-
čipem.

Diamantové svatby
V prosinci manželé Nogovi a začátkem ledna manželé Kolmašovi oslaví 60 let 

společného života. Toleranci, lásce a vzájemné úctě bychom se od nich jistě všich-
ni mohli učit, proto se tímto srdečně připojujeme ke všem gratulantům a do dalších 
let přejeme pevné zdraví, štěstí a harmonii do dalších šťastných let. 

Oslava 95. narozenin.
I v tomto podzimním období Komise pro občanské záležitosti při Radě MO Svi-

nov, společně s panem starostou, navštěvuje naše jubilanty, kteří slaví krásná ži-
votní jubilea. Osobní návštěvu, přáníčka a malé dárky provází přátelské posezení 
s vlídným slovem.

 Za komisi pro občanské záležitosti Marta Dvorská
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Seznam zvolených zastupitelů  
pro volební období 2022-2026 Ing. Radim  

Smetana

starosta,
PRO NÁŠ SVINOV

Ing. Eva  
Poštová, CSc.

zastupitelka, ODS

Bc. Martin Prusek

zastupitel, ODS

Bc. Eva  
Ulamnnová

zastupitelka, 
PRO NÁŠ SVINOV

Ing. Daniel Žitník

zastupitel,  
Ostravak

Mgr. Zdeněk  
Krmášek

zastupitel, 
Strana zelených 
a nezávislí 
kandidáti

Jakub Kuráň

zastupitel, 
PRO NÁŠ SVINOV

Ing. Michal Lach

radní, 
Ostravak

Martin Macháč

zastupitel, 
KDU-ČSL 
a nezávislí kandidáti

Ing. Lenka  
Čepová, Ph.D.

zastupitelka,  
PRO NÁŠ SVINOV

Jana Dedková

zastupitelka,  
PRO NÁŠ SVINOV

Ing. Eduard 
Dvorský

místostarosta,  
KDU-ČSL  
a nezávislí kandidáti

Ing. Pavlína For-
stová Kuráňová, 
Ph.D.

radní,
PRO NÁŠ SVINOV

RNDr. Jiřina 
Kábrtová

zastupitelka, 
Nezávislí - politické 
hnutí (NEZ)

Mgr. Martin  
Kovalský, MBA

zastupitel, 
PRO NÁŠ SVINOV

Ing. Hana  
Hauptová

zastupitelka, 
PRO NÁŠ SVINOV

Mgr. Lenka  
Hrušková

místostarostka,  
PRO NÁŠ SVINOV

Vítání občánků
V sobotu 10. 09. 2022 se v obřadní 

síni radnice uskutečnilo vítání 8 nových 
občánků Svinova. Naše řady rozšíři-
li: Ella Socháčová, Gabriela Vu, Ilona 
Štaffová, Matyáš Juřica, Oliver Michna, 

Viktorie Jakešová, Viktorie Pustková 
a Zora Kroupová. Všem spoluobčán-
kům přejeme hodně štěstí, zdraví a ro-
dičům mnoho radosti a energie při jejich 
výchově. Po projevu pana starosty děti 

obdržely drobné dárky. O kulturní pro-
gram se postaraly děti z MŠ Polanecká 
pod vedením Mgr. Radomíry Kostkové.

Lenka Maglenová, matrikářka

Ella Socháčová

Oliver Michna

Gabriela Vu

Viktorie Jakešová

Ilona Štaffová

Viktorie Pustková

Matyáš Juřica

Zora Kroupová
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Podzim, období lampionových průvodů, 
halloweenských akcí, pouštění draků či us-
pávání broučků. A na to u nás ve školkách 
nezapomínáme. Uspávání broučků si letos 
užili v MŠ E. Rošického a MŠ Polanecká. 
Každá z mateřských školek pojala akci po 
svém. MŠ Polanecká věnovala ukládání 
broučků k zimní spánku jedno krásné slu-
nečné dopoledne. Děti si vyrobily berušku 
z ořechové skořápky a motýla ze žaludu. 
Povídali si společně nejen o broučcích, ale 
i hmyzu a všech zvířátkách, která se uklá-

dají k zimnímu spánku. Zábavné dopoled-
ne bylo doprovázeno řadou her na školní 
zahradě. Samotné uspávání děti zakončily 
přednesem básničky. MŠ E. Rošického po-
jala tuto akci jako druhou společnou akci 
s rodiči. I přes typické velmi větrné počasí 
se děti, rodiče i paní učitelky sešli na škol-
ní zahradě. Děti i paní učitelky převlečené 
za různé broučky plnily řadu úkolů, tančily, 
zpívaly a jedly. Společně na závěr uspaly 
broučka, kterého zahrabaly do listí a zazpí-
valy mu na dobrou noc Mravenčí ukolébav-

ku. Z fotografií na webových stránkách ško-
ly jde vidět, že se obě akce vydařily. 

Za kolektiv MŠ E. Rošického a MŠ 
Polanecká Klára Sikorová  

Prožitkové učení je jednou z nejoblíbe-
nějších činností, obzvlášť pokud se jedná 
o pečení a vaření. Děti se při takovýchto 
činnostech naučí řadu věcí, například vy-
užívat všechny smysly, či zdokonalí se 
v oblasti motoriky. Děti váží, míchají, krá-
její, ochutnávají, strouhají, válí, vykrajují, 
zdobí, anebo jen pozorují. Podzim je pří-
mo stvořen pro tyto aktivity. Proto se z naší 
školky linula vůně jablečného štrůdlu a vy-
nikající jablečné přesnídávky. Také jsme 
jablíčka sušili a vytvořili chutné křížaly. 

Není to tak dávno, kdy jste mohli v oko-
lí školky cítit vůni pečených brambor na 
ohni. Svatomartinská husa se zelím? Není 
problém. Naše děti s nadšením a rados-
tí zelí „šlapaly“. Když už šlapat nemohly, 
tvořily svatomartinské rohlíčky. Jsme moc 
rádi, že naše milé paní kuchařky se vším 
pomohou a kdejaký plech strčí do trouby 
(a také ho včas vyndají) a my tak můžeme 
i běžnou výuku obohatit o tyto aktivity. Už 
se nemůžeme dočkat, až s dětmi vykrojí-
me první vánoční perníček.  

V naší mateřské škole se velmi často 
stává, že vymyslíme nějakou kulišárnu. 
Jednou z nich bylo i letošní strašidelné 
přespání předškoláků ve školce. Tak jsme 
se jedno říjnové pondělní odpoledne sešli 
v halloweenských kostýmech s pyžamem 
v ruce u dveří školky. Jako první nás čeka-
la procházka v kostýmech, která byla plná 
úkolů. Na konci děti ovšem čekal i kouzel-
ný poklad. Ve školce pak nesměla chybět 

diskotéka a soutěže. Naše vrchní čarodějka 
Hermína připravila vynikající večeři, kterou 
obohatilo tematické občerstvení od rodi-
čů. Po večeři už byla venku velká tma, my 
jsme se tak mohli vydat na tajemnou, stra-
šidelnou stezku. Tma, strašidelná hudba, 
ani tajemné překážky děti nevyděsily a ty 
s baterkou v ruce celou stezku s nadšením 
prošly. Na závěr večera jsme společně se 
základní školou shlédli ukázku tajemných 

pokusů. Děti byly trochu smutné, že je ve-
čer u konce a je čas jít spát. Ovšem druhý 
den mohly v halloweenských oslavách po-
kračovat i s menšími kamarády. Dopoledne 
bylo věnováno tanci, soutěžím a strašení. 
I touto cestou bychom chtěli poděkovat 
všem rodičům, kteří připravili opravu kou-
zelné, strašidelné a vynikající občerstvení.  

Za kolektiv MŠ E.  
Rošického Klára Sikorová 

Broučkiáda 

Podzim v kuchyni  

Strašidelné přespání ve školce 
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Všechny tři naše mateřské školy již 
dlouho dobu spolupracují se Střediskem 
přírodovědců, které sídlí na ulici Čkalova 
v Porubě. Letošní školní rok byl zahájen 
akcí Den zvířat, kterou toto středisko po-
řádalo. Doprovodný program byl pest-
rý – samotná prohlídka střediska, výklad 
myslivce i s ukázkami, dílničky, ukázka 
zpracování vlny, stezka ptactva i ukázka 
práce policejních psů. Děti si mohly zkusit 
podojit dřevěnou ovci, vyrobit papírového 
netopýra nebo osahat jelení parohy. Pod-

zimní slunečné počasí dodalo celé akci 
skvělou atmosféru. Se střediskem přírodo-
vědců celoročně spolupracují naše školky 
také individuálně. Jednotlivě navštěvují 
výukové programy, které má středisko při-
pravené. Každý měsíc tak můžeme dětem 
vybrat ten aktuální. A to nejen v prostorách 
střediska, ale také jako terénní exkurze 
v přírodě.  

Za kolektiv mateřských škol  
Klára Sikorová

V říjnu byla ukončena realizace grantu 
statutárního města Ostrava „Svět řeme-
sel“. Finanční prostředky z tohoto grantu 
byly použity na realizaci aktivit a projek-
tových dnů všech tří mateřských škol ve 
Svinově. Dále byly nakoupeny didaktické 
pomůcky pro polytechnickou výchovu, 
kostýmy pro děti, odměny, knihy a CD s té-
matikou svět řemesel. 

Děti navštívily Valaškou dědinu v Rož-
nově pod Radhoštěm, zámek v Kuníně 
a v Raduni, kde se mohly podívat, jak žili 
lidé ještě na počátku 20. století. Seznámi-

ly se s prací kováře, podívaly se, jak se 
vyrábí březová metla a jak se v minulosti 
pekl chleba.  V jednotlivých místnostech 
zámků bylo dětem vysvětleno, jaké profe-
se se podílely na životě na zámku (komor-
ník, chůva, kuchařka, pradlena, učitelka, 
zahradník, švadlena). V Milíkově si děti 
vyzkoušely česání vlny a práci se slámou.  

Dětem byl představen p. lektorkou „Pří-
běh skřítků“, poté si vyrobily v MŠ dřevě-
né domečky se zahrádkou. Naučily se, co 
obnáší práce zahradníka, jak sázet kytičky 
a pečovat o zahrádku.  

Na škole v přírodě ve Frýdlantu nad Os-
travicí nás navštívil myslivec s programem 
Šelmy a řemesla v Beskydech. Součás-
tí programu byla i názorná ukázka trofejí 
myslivce (kůže, lebky, parohy). 

V lese v Hýlově jsme měli možnost 
shlédnout práci řezbáře, následně se dě-
tem věnoval pan myslivec, který jim povyp-
rávěl vše o myslivosti, ukázal jim vycpaná 
zvířata, pušku, vábničky.   

Markéta Gottvaldová 
MŠ Stanislavského

Středisko přírodovědců  

Svět řemesel 2022

Vyplouváme
První společná akce letošního 

školního roku nesla název „Vyplou-
váme“. Jak se i na moři může stát, 
vydatný déšť a silný vítr nám tu 
první plavbu málem nedovolil. Na 
palubě lodi je ovšem velmi silná po-
sádka, která si umí poradit. Proto 
jsme program přesunuli do podpa-
lubí lodi, tedy do třídy. Rodiče, kteří 
průběžně chodili, tak mohli společ-
ně se svými dětmi tvořit tematické 
výrobky z keramiky – loďky, či zá-
chranné kruhy. Kdo měl vytvořeno, 
mohl nakrmit našeho hladového 
žraloka házením míčků přímo do 
tlamy. Ti z malých námořníků, kteří 
byli opravdu odvážní, se mohli vy-
fotit v jeho čelistech. Námořníci se 
učili dlouholetému řemeslu rybář-
ství, většina z nich si umění rybolo-
vu opravdu užívala. Na palubě lodi 
nesmělo chybět vynikající občerst-
vení a teplý čaj či káva. I když nám 
venku „na moři“ nepřálo, v podpa-
lubí jsme si společné odpoledne 
i s rodiči moc užili a těšíme se na 
další společné setkání.

Za kolektiv mateřských škol  
Klára Sikorová

HALLOWEENSKÁ STEZKA, dýňování 
Ani v našich mateřských školkách nesměly chybět oslavy Halloweenu a tradiční dýňování. Děti s MŠ Rošického zdobily a vy-

řezávaly dýně dopoledne v rámci výuky. Děti z MŠ Stanislavského a MŠ Polanecké se sešly i s rodiči odpoledne v MŠ. Nejdříve 
si rodiče se svými malými pomocníky vydlabali a vyřezali dýně, které nám ozdobily vchody školek. Také si děti vyrobily zápich 
do květináče. Po úspěšném dlabání děti zatancovaly rodičům strašidelný taneček a poté už se všichni vydali na Halloweenskou 
stezku. Na stezce musely děti splnit různé úkoly, za které byly odměněny sladkou dobrotou. Věříme, že se odpoledne plné stra-
šidel a duchů vydařilo a my už se moc těšíme na další společnou akci.        

Markéta Gottvaldová, MŠ Stanislavského
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V tomto roce oslavila naše škola 110 let své existence, připo-
měňme si proto tímto článkem historii školství ve Svinově. 

Vyhlášením Všeobecného školního řádu v roce 1774 za císa-
řovny Marie Terezie se podstatným způsobem změnilo školství 
v celé tehdejší monarchii. Základním úkolem Všeobecného školní-
ho řádu bylo vybudování systému veřejných škol, do nichž by děti 
mohly chodit a poskytnout tak vzdělání veškerému obyvatelstvu.  

Až do roku 1871 neexistovala ve Svinově samostatná ško-
la.  Děti navštěvovaly farní školu v Porubě. Svinovští pak museli 
pomáhat vydržovat učitele i školní budovu. Od roku 1788 začal 
docházet za žáky do Svinova třikrát týdně učitelský pomocník. 
Poměry se zlepšily až po pruské válce. Roku 1869 vyšly školské 
zákony a podle nich byla v roce 1871 zřízena ve Svinově samo-
statná jednotřídní škola. V roce 1873 se pak děti stěhovaly ze sta-
ré školy (č. 39 – „vězení“, jak jí říkaly) do nové budovy spolu se 
starou tabulí a rozbitým počítadlem. V učebně určené pro stovku 
dětí bývalo obvykle jen 10-20 žáků. Nová budova byla vystavěna 
za 10.200 zlatých a začalo se v ní vyučovat 4. června 1873. Prv-
ním učitelem byl Adolf Richter, syn porubského rektora. 

Dvoutřídní se škola stala v roce 1892, kdy nastal příliv obyvatel 
do obce v souvislosti s rozvojem místního průmyslu a projevila se 
nutnost pořídit školu novou, neboť stará už nestačila. Po dlouhých 
rozepřích kolem nové školy mezi Němci a Čechy v obecní radě 
byla vystavěna a v roce 1910 otevřena nová česká škola, jejíž 
výstavba trvala téměř 5 let.  

4. 12.1912 byla slavnostně otevřena česká škola, která byla 
vystavěna stavitelem Jožou Dvořákem ze Slezské Ostravy za 
227.000 Kč. Ve své době to byla nejpěknější, neprostornější a nej-
lépe vybavená škol v celém okresu (7 učeben, kancelář, 2 ka-
binety, tělocvična se šatnou, ústředním topením a dvoupatrovým 
domem s 6 učitelskými byty.

V roce 1912 zřídila Matice opavská ve Svinově soukromou 
měšťanskou školu. Cílem této akce bylo posílit pozici českého 
obyvatelstva v obci a dát českým dětem možnost vyššího vzdělá-
ní. Velikou zásluhou o zřízení této školy měl její první ředitel Jan 
Jandásek (1887-1929). 

Tento zakladatel a první ředitel měšťanské školy se narodil 12. 8. 
1887 ve vesničce Žeravice na Slovácku. Studoval v Kroměříži, 
v roce 1906 přichází do Svinova a zahajuje svou učitelskou dráhu. 
Oženil se s dcerou místního starosty G. Hurníkovou. Stal se zakla-
datelem původně soukromé měšťanky. Věnoval se i mnoha dalším 
činnostem. Působil v národních spolcích, spoluzakládal místní or-
ganizaci Sokola. Několik let byl členem místního zastupitelstva.

Za 1. světové války měla škola existenční potíže. Nedostatek 
učitelů, nedostatek peněz na provoz. V roce 1917 žádal obecní 
výbor o převzetí školy obcí, ale do veřejné správy byla předána až 
dne 1. června 1919. Poté nastal její velký rozvoj, např. v roce 1924 
zde bylo v 9 třídách vyučováno 396 žáků ze Svinova i širokého 
okolí. V třicátých letech počet žáků ještě stoupl, v roce 1936/37 
bylo zapsáno 442 žáků. V německé škole, která v té době existo-
vala rovněž, se vyučovalo asi 50 žáků. Po okupaci v roce 1938 se 
počet tříd v německé škole zvýšil, a to jednak proto, že se některé 
české děti přehlásily do německé, jednak díky přistěhovalcům ze 
záboru, zejména z Polska. Dětí v české škole ubývalo i proto, že 
se české obyvatelstvo hojně stěhovalo do neokupovaného území.

Počátkem prosince 1938 byla v obci zřízena německá měš-
ťanská škola, která byla postupně rozšiřována. Česká měšťanská 
škola se stěhuje do budovy české obecné školy.

Ke dni 1. 9.1941 jsou na německé obecné škole zapsány 
203 děti, na německé měšťanské škole 87 žáků. K tomuto datu 
bylo provedeno další stěhování škol. Německá Hauptschule byla 

Historie svinovského školství
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přestěhována do české obecné školy, které je poskytnuto 5 uče-
ben v německé škole.

Ve školním roce 1941/42 končí existence české měšťanské 
školy ve Svinově.  Počátkem prosince 1944 zabralo budovu školy 
(Volksschule II.) vojsko, po nepravidelném vyučování byla 2. škol-
ní budova také obsazena vojenskou nemocnicí. Dne 30. dubna byl 
Svinov osvobozen. Nedříve bylo nutno odstranit následky bom-
bardování, obecná škola č. 1 dostala 2 zásahy leteckých bomb, 
takže část budovy se zřítila do základů. Po úpravě několika uče-
ben ve staré škole se dne 10. května začalo vyučovat.

Zcela nová situace nastala po 2. světové válce. Revoluční míst-
ní národní výbor uložil odbornému učiteli Josefovi Lysíkovi, aby se 
staral o místní školství.

Školní rok začal 3. září, a protože škola dosud nebyla opravena 
a chyběly učebnice, vyučovalo se v přírodě, na hřišti sokolovny. 
Pravidelné vyučování začalo 7. října a podle zápisu bylo zapsá-
no 135 hochů a 119 děvčat. Pro velký počet žáků a nedostatek 
učitelů byly zřízeny i paralelní třídy. Správu školy vedl řídící učitel 
Horst Ohanka  - narozen 22.9.1891v Jilešovicich, maturoval 12. 7. 
1910 na učitelském ústavu v polské Ostravě, v ruské legii od 16. 6. 
1916, demobilizován 26. 8. 1920 jako kapitán ruské legie, účastník 
bitvy u Zborova, předčasně pensionován jako legionář a dne 30. 9. 
1941 zajat německou policií a vězněn do 9. 8.1942. Od 11. 6. 1946 
byl pověřen správou této školy.

Od dubna 1946 se dokončovaly opravy poválečných škod sta-
vitelem Fr. Vlčkem ze Svinova, kdy původní rozpočet 680.000 Kč 
se zvýšil na 1,300.000 Kč z důvodů několika vylepšení. Zemská 
školní rada v Ostravě povolila výnosem ze dne 18. 7. 1946, č. 
37722-II. pobočky při všech 5 třídách. Dne 1. 7. 1948 předal ze 
zdravotních důvodů řídící učitel Horst Ohanka správu školy učiteli 
Karlu Šajnarovi.

Do roku 1953 je ve Svinově mateřská škola, národní a střed-
ní škola. Po roce 1953 dochází ke změně v organizaci školství. 
Nová osmiletá škola ve Svinově vznikla sloučením bývalé národ-
ní a střední školy II. stupně.  OSŠ byla umístěna v budovách na 
Stalinově třídě (Bílovecká ulice) č. 10, v budově na Stalinově třídě 
(Bílovecká ulice) č. 1, v budově u Hurníků (Polanecká ulice, nyní 

„Stračena“), v pionýrském domě na Kotalově ulici (Kmochova uli-
ce)  a v družině mládeže na Leninově třídě (Stanislavského ul.).  
Vyučovalo se v 20 třídách a každá měla svoji učebnu. Ředitelem 
byl jmenován bývalý ředitel střední školy Josef Lysík. 

Do roku 1961 se děti od 6 do 14 let učily v osmileté střední 
škole, od září 1961 byla školní docházka o rok prodloužena a ná-
zev školy změněn na základní devítiletá škola.  Koncem prázdnin 
1962 byl ustanoven ředitelem školy Josef Hrbáč, nar. v Čaviso-
vě, absolvent učitelského ústavu ve Slezské Ostravě, učitel na 
školách bíloveckého okresu, bývalý ředitel základní školy ve čtvrti 
Stalingrad. 

Dne 30. 6. 1979 byla z hygienických důvodů uzavřena školní 
kuchyň a jídelna na Polanecké ulici a byla přemístěna do jedné 
učebny v budově 1. Jídlo bylo dováženo ze ZDŠ na Komenského 
ulici. Do prostoru unikal CO a byla uzavřena budova 1, proto se  
od 26. 11. 1979  ve směnách vyučovalo na budově 2. 

Školní družina dostala pro svou činnost novou budovu, spoje-
nou průchodem s budovou čp. 10. V přízemí byla umístěna školní 
jídelna s kuchyní, kde se stala vedoucí Zdena Dreslerová s vedou-
cími kuchařkami Jiřinou Sladkou a Emilii Gelnarovou. V prvním 
poschodí se dosud nacházejí učebny družiny. V tomto roce se vy-
učuje již podle nových osnov -  tzv. nové koncepce. 

Mateřská škola na ulici Evžena Rošického je pavilonovým ty-
pem školy umístěným na okraji sídliště a byla otevřena dne 31. 8. 
1984. Měla čtyři třídy mateřské školy a dvě oddělení jeslí. V této 
podobě existovala škola do roku 1988, kdy byla v červnu zavřena 
jedna třída MŠ a v roce 1991 byla zrušena obě oddělení  jeslí. 

Školní rok 1989/1990 znamenal přelom v dalším vývoji nejen 
celé společnosti, ale i školství, v dubnu proběhl konkurz na místo 
ředitele školy. Do funkce byl jmenován Mgr. Zdeněk Ivančo.     

Zdroje:
B. Švejda, V. Vrbka: Z minulosti Svinova
B. Švejda: Lidé ze starých časů Svinova
A. Lubojacký: Svinov – Z kroniky obce
Archiv Ing. Hany Hauptové   

Lenka Hrušková

Již 30 let jsme s vámi... Zní to jako za-
čátek reklamního sloganu a jak známo, 
reklamy často příliš důvěryhodné nebýva-
jí. Myslím si ale, že naše svinovská „zu-
ška“ důvěryhodná je. Již po tři desetiletí 
se v ní potkávají děti, rodiče, učitelé, ná-
vštěvníci koncertů i jiných akcí školy. Za 
dobu od svého založení si vydobyla pev-
né postavení v rámci obce, kraje i mezi 
ostatními základními uměleckými školami 
v regionu, které mají tradici o mnoho del-
ší. Přestože s kapacitou 310 žáků patří 

spíše k menší školám svého typu, posky-
tuje poměrně pestrou nabídku umělec-
kého vzdělávání v oboru hudebním a vý-
tvarném. Mohou se u nás vzdělávat žáci 
od 5 do 18 let, ve výjimečných případech 
i žáci dospělí, na které se již nevztahuje 
státní dotace. Díky tomu, že stát financu-
je platy zaměstnanců školy, je studium 
u nás dostupné téměř pro každé dítě. 
Toto všechno jsou obrovské příležitosti, 
ale i závazky.

Nemáme totiž jako učitelé jen ambice 
naučit dítě hrát na hudební nástroj nebo 
namalovat obraz. Chceme zasít dobré se-
mínko, pěstovat jej, kultivovat, aby časem 
vydalo dobrou úrodu v podobě člověka 
s uspořádaným systémem hodnot, člově-
ka, který si je vědom, že ne vše lze přepo-
čítat na peníze. To vše při úzké spolupráci 
s rodinou dítěte. Jeden člověk kdysi řekl: 
„Květina, která vyroste rychle, nemá pevný 

stonek“.  My chceme pěstovat pevné ston-
ky a k tomu potřebujeme čas. Nic z toho, 
co můžeme do našich dětí „zasít“, totiž ne-
vyroste za rok, za dva. V tom se základní 
umělecká škola liší od kroužků a jiných po-
dobných aktivit. 

Bývá zvykem na místech, jako je toto, 
psát o výsledcích školy v podobě mnoha 
koncertů, předehrávek, vystoupení, výstav 
a tak dále. Samozřejmě jsme na tyto vý-
sledky pyšní a sami víte, na kolika akcích 
jen v rámci Svinova se můžete s našimi 
žáky setkat, ať už je to tradiční předvá-
noční koncert, vánoční jarmark, svinovská 
pouť, setkání seniorů, výstavy ve svinovské 
knihovně, Noc kostelů...a mnoho dalších. 
Chtěla jsem však v těchto řádcích naznačit, 
co je naším hlavním cílem. Vše ostatní bu-
diž prostředkem k jeho dosažení. 

Marie Malinová, ředitelka ZUŠ

30 let ZUŠ Dobroslava Lidmily
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Mgr. Lenka Hrušková zpovídala paní 
ředitelku Mgr. Ivetu Komorášovou:

V rámci oslav 110 let existence naší 
školy proběhla akademie, na které vy-
stoupili žáci i pedagogové. Program 
měl obrovský úspěch, stejně jako vaše 
škola sklízí nemalé úspěchy během 
celého školního roku. Můžete některé 
z nich připomenout?

Žáci naší školy se každoročně zapoju-
jí do celé řady soutěží. Jsou to například 
sportovní a jazykové soutěže, matematic-
ká soutěž „Klokan“ nebo chemické a fyzi-
kální olympiády.

V hudební soutěži Pěvecký meeting 
2022, která se uskutečnila v loňském škol-
ním roce, dosáhli úspěchu – umístění na 
jednom z prvních tří míst v různých kate-
goriích – hned tři žáci naší školy. Po delší 
době byla naše škola opět velmi úspěšná 
i v soutěži Mladý cyklista. Dvě družstva 
nás reprezentovala v okresním kole, druž-
stvo mladších žáků postoupilo až do kola 
krajského, které se konalo ve Frenštátě 
pod Radhoštěm, a tam naši žáci skončili 
na krásném 3. místě. 

Pan Zdeněk Ivančo byl dlouholetým 
a oblíbeným ředitelem školy. Bylo těžké 
na jeho práci navázat?

Ve svinovské škole působím od roku 
1989 a sedm let jsem byla zástupkyní ředi-
tele. Měla jsem tudíž dostatek času a pro-
storu k tomu, abych se postupně a detailně 
mohla s prací pana ředitele Zdeňka Ivanča 
seznámit. Při svém nástupu na místo ředi-
telky školy jsem pak do této funkce vstupo-
vala za plné podpory všech zaměstnanců, 
což mi velmi pomohlo plynule navázat na 
práci mého předchůdce. 

Co se podařilo na škole vybudovat 
a získat pro ni v posledním období?

Věnujeme se plynulému rozvoji a mo-
dernizaci budov a jejich zařízení.

V tomto roce jsme zakončili několik 
etap věnovaných umístění klimatizačních 
jednotek. Tím jsme splnili hygienické po-
žadavky, a tak zajistili odpovídající pod-
mínky týkající se teplot ve třídách, ale 
i v místnostech, ve kterých děti během 
poledního klidu spí. Nyní již máme zajiště-
no chlazení místností pomocí klimatizace 
celkem v osmi učebnách základní školy 
a v pěti odděleních mateřské školy, což 
velmi oceňujeme. 

Dále jsme se zaměřili na úpravu odbor-
ných učeben pro výuku praktických čin-
ností (skleník, cvičná kuchyňka), vestibulu 
se šatnami v budově Bílovecká 10, chodby 
v 1. poschodí v budově Bílovecké 1 a dvou 
oddělení školní družiny. 

V oblasti vzdělávání jsme modernizo-
vali počítačovou techniku jak pro žáky 
a pedagogy, tak pro děti v mateřské škole. 
V souvislosti s modernizací všech systémů 
jsme se zaměřili u našich žáků na rozvoj 
digitálních kompetencí. Od loňského škol-
ního roku, v souladu s upraveným školním 
vzdělávacím plánem, probíhá výuka infor-
matiky již od čtvrtého ročníku. 

Při své práci využíváme plné pokrytí 
wifi ve všech budovách, žáci pracují s po-
čítači, IPady, robotickými stavebnicemi, 
3D tiskárnami, ozoboty a jinými digitálními 
učebními pomůckami. Letos jsme rozšířili 
učební pomůcky o robotické systémy.

I když se jednotlivé budovy naší školy, 
jejich zařízení i okolí těchto budov neustá-
le rozvíjí, přesto nemohu být plně uspo-
kojena. Uvědomuji si totiž, co vše je ještě 
zapotřebí zrealizovat, dotvořit, vybudovat. 
Zde pak nejpalčivěji vnímám dlouhodobou 
absenci kvalitního hřiště pro naše žáky. 

Mnohé vzdělávací organizace hojně 
využívají i různé dotace a granty. Je to 
i případ naší školy?

V rámci výchovy a vzdělávání využí-
váme krátkodobé, celoroční i dlouhodobé 
projekty, a to jak pro základní, tak pro ma-
teřskou školu.

Stalo se pro nás již naprostou samo-
zřejmostí, že každým rokem žádáme 
o granty vyhlášené Magistrátem města 
Ostravy a Ministerstvem školství, mládeže 
a tělovýchovy.

Letos využíváme pro naše děti a žáky 
dotace na celoroční aktivity vyhlášené 

MMO – odborem školství a odborem život-
ního prostředí. V základní škole je realizo-
ván projekt Škola vážně i nevážně 2022, 
mateřská škola je začleněna do projektu 
pod názvem Svět řemesel. 

Z operačního programu Výzkum, vývoj 
a vzdělávání MŠMT jsme zapojeni do Ša-
blon III, náš projekt jsme nazvali Otevřená 
škola III. 

V základní škole jsme kromě těchto 
projektů zapojeni do Národního plánu ob-
novy MŠMT, který se týká doučování žáků. 
Toto doučování je nástrojem pro zmírňová-
ní dopadu pandemie COVID-19 a má vést 
k rozvoji znalostí a dovedností v období po 
návratu k prezenční výuce.

Jaká je vaše vize rozvoje a budouc-
nosti základní školy i mateřských škol? 
Plánují se nějaké změny v pojetí výuky? 

Koncepci rozvoje školy jsem zaměřila 
na budování školy jako důvěryhodné in-
stituce, kde jsou žáci, pedagogové, rodiče 
a vedení školy spolupracujícími partnery.

Chtěla bych vytvořit dětem v mateřské 
škole a žákům v základní škole bezpečné 
prostředí, kde se budou cítit šťastně a kam 
se budou rádi vracet, prostředí přátelské 
a vstřícné, kde bude vynikat kvalita vý-
chovně-vzdělávací práce a profesionalita, 
prostředí rodinné a esteticky hodnotné.  

Chtěla bych, abychom byli školou, která 
bude otevřena veřejnosti a která bude ctít 
tradice školy a obce.

V naší základní škole chci žákům zajis-
tit kvalitní základní vzdělání. Vzdělávání, 
které jim pomůže při rozhodování, jakým 
směrem se budou dále ubírat a jakou 
střední školu si vyberou, při výběru povo-
lání, při rozhodování o svém dalším uplat-
nění v životě.

V pojetí výuky se již nyní více zaměřu-
jeme na individuální přístup, zaměřujeme 
se na nové metody a formy výuky, které se 
neustále vyvíjí, a i nadále se budou vyvíjet 
a měnit.

MŠMT již naplánovalo změny v pojetí 
výuky informatiky a rozšiřování digitálních 
kompetencí. Tyto změny jsme ihned za-
pracovali do našeho školního vzdělávací-
ho programu a nyní již druhým rokem apli-
kujeme ve výuce. Další, skutečně zásadní 
změny v pojetí výuky, nás však teprve če-
kají.  

Děkuji za rozhovor  
a přeji hodně úspěchů v další práci. 

A jaká je současnost a plány do budoucna 
naší ZŠ a MŠ Svinov?
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Jedna z projektových aktivit „Školy 
vážně a nevážně 2022“, která byla spo-
lufinancována z rozpočtu Statutárního 
města Ostravy, byla vyvrcholením něko-
likaměsíčních příprav všech pedagogů 
i žáků. Příprava na akademii a den ote-
vřených dveří započala už na jaře.

21. září 2022 bylo pro svinovskou 
školu a potažmo celý Svinov důležitým 
datem. Ten den jsme si totiž s pedagogy 
a žáky současnými i bývalými, s přáteli 
školy, s rodiči, se zástupci obce a města 
připomněli 110. výročí založení měšťan-
ské školy ve Svinově. 

Tento velký svátek jsme slavili opravdu 
velkolepě. Začali jsme prohlídkou budovy 
školy, pokračovali přehlídkou hudebních 
a tanečních vystoupení všech žáků školy, 
představili se i učitelé a zakončili jsme jej 
čarokrásným ohňostrojem.

Pedagogové a žáci školy připravili celý 
den tak, aby si zájemci mohli zavzpomí-
nat a nostalgicky poklábosit v prostorách 
školy, aby ale taky zároveň mohli nahléd-
nout do „kuchyně“ školy. Zhlédli tedy pro-
jekce věnované rozmanitým akcím školy, 
seznámili se moderními technologiemi 
a postupy, se kterými u nás děti již běžně 
v rámci hodin IT pracují (3D tisk, LEGO 
education, robotické rameno, robotika, 
spherické koule…). 

Neopomněli jsme návštěvníky provést 
ani dílnami či školní cvičnou kuchyní, kde 
žáci připravovali občerstvení.

Celou prohlídku doprovázela i obsáhlá 
vizuální prezentace práce našich žáků. 

Školní slavností akademie pak na 
prohlídku školy navazovala, každého 
návštěvníka jsme hned u vstupu potěšili 
drobnou pozorností. Do programu se za-
pojili všichni žáci i pedagogové, a že byl 
opravdu pestrý… Každá třída pojala své 
přání škole originálně, tančilo se, zpívalo 
se, hrálo se…, ale hlavně se hodně smálo 
a možná i plakalo.

Krásný zářijový den jsme pak důstojně 
a adekvátně věku školy zakončili stylově 
– ohňostrojem.

Takže, naše milá školo, přejeme další 
stovky let, dětí, úsměvů, radosti, poznání. 
Jsme tu s tebou rádi!

Iveta Komorášová,  
ředitelka ZŠ a MŠ Ostrava-Svinov

Lucie Otisková a Lucie Petrošová, učitelky výtvarného oboru 
naší ZUŠ, už několik let společně tvoří pod značkou BeLucky 
malovanou keramiku a porcelán. Provozují malou dílnu na po-
rubské vozovně, kde nejen že vznikají tyto originální výrobky, 
ale je to také místo uměleckého setkávání pro širší veřejnost, 
kde se pořádají mimo jiné výtvarné kurzy pro dospělé. A „našim 
Luckám“ se daří, což ukazuje i skutečnost, že se jim podařilo 
dostat se do hledáčku agentury Czechtrade. V letošním roce byly 
pro osobitý design svých výrobků vybrány, aby spolu s patnácti 
dalšími tvůrci z České republiky reprezentovaly český design na 
veletrhu Blickfang ve Vídni v krásných prostorách muzea užitého 
umění MAK. Blickfang je mezinárodní designový veletrh a svým 
pojetím se přirovnává k českému Designbloku. 

Blahopřejeme k úspěchu a máme velkou radost, že se naše 
ZUŠ může chlubit takto inspirativními osobnostmi, protože nic 
naplat: „Slova hýbají, příklady táhnou.“

Marie Malinová, ředitelka ZUŠ

Takto se jmenovala výstava dětí výtvarného oboru ZUŠ, 
která proběhla v říjnu a listopadu v galerii zámku Poruba. Mož-
nost vystavovat v tomto krásném prostoru poskytla příležitost 
představit velké množství prací a prezentovat tak díla téměř 
všech žáků naší ZUŠ. Závěr minulého školního roku patřil té-
matu Zvíře, jedna část galerie se proto na celý měsíc promě-
nila v pomyslnou ZOO, kde se na nás tiše dívaly nejrůznější 
šelmy, poletovali dravci a hrála si další zvířata, čímž všechna 
vyjadřovala temperament a um našich dětí. Druhá část výsta-
vy patřila absolventům. Tady jsme měli možnost zhlédnout ně-
kolik originálních souborů závěrečných prací, které žáci tvoří 
v 7. ročníku I. stupně nebo ve 4. ročníku II. stupně, kdy se celý 
rok věnují individuální práci podle svého založení. Na slav-
nostní vernisáži zahráli skvělí hudebníci ze třídy Jiřího Marti-
naka a Jiřího Šimáčka.

Další výstava v zámecké galerii se plánuje na červen.

Za VO ZUŠ Lucie Otisková

Akademie k výročí 110 školy ve Svinově

Lucky za hranicí Zvířata a absolventi
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Milí čtenáři,

kromě tradičního knižního okénka pro 
vás tentokrát máme i pozvání do klubíku 
pro děti a jejich rodiče nebo na společné 
hraní deskových her. Rády se podělíme 
o radostnou zprávu o sponzorském daru.

Srdečně zveme rodiče na rodičovské 
dovolené a jejich děti na setkání nově za-
loženého klubíku Kulihrášci, který se koná 
23. listopadu od 10. 00 hodin. Společně 
budeme tvořit, vyprávět si, číst,

hrát si, tančit, zpívat a smát se. Vstup 
je zdarma, není podmíněn členstvím 
v knihovně. Scházet se budeme pravidel-
ně jedenkrát v měsíci ve středu dopoled-
ne. Vítáni jsou také prarodiče.

24. listopadu vypukne v 15.30 hodin 
nelítostná honba za sběrem diamantů ve 
hře Splendor. Vítěz si odnese stolní hru. 
Zde je však účast podmíněna registrací 
v knihovně. 

Velmi děkujeme firmě STAVEX Ostra-
va, s. r. o. za sponzorský dar, díky jemuž 
jsme mohly obohatit knižní fond pobočky 
ve Svinově, a tím i více potěšit především 
zdejší vášnivé čtenáře.

Těšíme se na setkání v knihovně!

Vaše knihovnice Martina Pilná  
& Barbora Káňová

Knižní okénko:

Bez šance - Neal Shusterman
V nedaleké budoucnosti lidstvo vyřešilo 

naráz dva palčivé problémy, jak žít věčně 
a co s nezvladatelnými puberťáky. Je-li vám 
mezi 13-18 lety, mohou vás rodiče poslat 
na rozpojení. V tzv. sklizňovém táboře vaše 
tělo rozeberou a jednotlivé části jsou pou-
žity pro potřebné a ty, co si za ně zaplatí. 
Rozpojení hrozí Connorovi, jehož rodiče si 
s ním již neví rady, Rise, jejíž sirotčinec na 
její výchovu nemá peníze, a Levimu, který 
se už pro rozpojení narodil. Pokud chtějí 
uniknout svému osudu, stačí se dožít 18. 
narozenin. Což bude obtížné.

Autor Shusterman se proslavil svou sé-
rií Smrtka, ale i jeho román Bez šance vás 
rychle vtáhne do děje a nepustí.

Domek v Irsku – Julie Caplin
Hannah je mladá právnička, která žije 

svou prací a dává přednost jistotě před 
adrenalinem. Cítí se však nespokojeně, 
proto se rozhodne dát si pauzu a odjede 
na šestitýdenní kurz vaření do Irska. Hned 
první den v Dublinu potkává sympatické-
ho Connora. Po společně strávené noci 
odjíždí na kurz, kde kromě sympatických 
účastníků se objeví i Connor. Zamilujte si 
smaragdový ostrov, whisky a další milost-
né dobrodružství.

Máme po komunálních volbách, ve 
kterých voliči rozhodli o politickém vedení 
Svinova pro následující čtyři roky. PRO 
NÁŠ SVINOV získalo 47,36 % a 9 man-
dátů v zastupitelstvu, Ostravak 15,43 % 
a 2 mandáty, Občanská demokratická 
strana 11,88% a 2 mandáty, KDU-ČSL 
a nezávislí kandidáti 11,05 % a 2 mandá-
ty, NEZÁVISLÍ 7,16 % a 1 mandát a ko-
nečně Strana zelených a nezávislí kan-
didáti 7,11 % a 1 mandát. V 17 členném 
svinovském zastupitelstvu vznikla vlád-
noucí koalice PRO NÁŠ SVINOV a KDU
-ČSL … s pohodlnou většinou 11 hlasů. 
Náš kolega z kandidátky Ostravak neodo-
lal nabídce usednout do rady městského 
obvodu v situaci, kdy jeho hlas vzhledem 
k výše uvedeným počtům nemá žádnou 
váhu. Prý nemůže zklamat voliče, kteří jej 
volili. Po ustavujícím zastupitelstvu jsou 
síly rozděleny v poměru 12 zastupitelů 
vládnoucí koalice a 5 zastupitelů opo-
zičních. Je rozhodnuto a bez ohledu na 
dosažené výsledky je potřeba poděkovat 
všem, kteří byli ochotni podpořit jakouko-

liv volební stranu účastí na kandidátní lis-
tině a zároveň všem voličům, kteří k vol-
bám přišli vyjádřit svůj názor na podobu 
správy věcí veřejných. 

V minulém volebním období jsem byl 
mimo jiné správcem FB stránek, kroni-
kářem a také předsedou redakční rady 
Svinovského hlasatele. Dle ohlasů na 
jeho podobu to pravděpodobně nebylo 
počínání úplně marné. A zde se dostá-
vám k hlavnímu důvodu, proč tento člá-
nek vznikl. Vedení obecních časopisů, 
webových a jiných stránek je právem 
a zároveň povinností vládnoucí koalice. 
Tato v nich prezentuje (a rozhodně by 
měla) úspěšné fungování obvodu pod 
jejím vedením. Je to jeden ze způsobů, 
jak skládat účty voličům. Jako opoziční 
zastupitel již nemohu vykonávat funkci 
předsedy redakční rady. Nadešel tedy 
čas se rozloučit a poděkovat za přízeň, 
kterou jste Svinovskému hlasateli dosud 
věnovali. Věřím, že pod vedením Mgr. 
Lenky Hruškové bude Svinovský hlasatel 
zase o trochu kvalitnější. 

Pro mě osobně zbývá nepopulární 
práce opozičního zastupitele. Vzhledem 
k rozložení sil ve svinovském zastupitel-
stvu 12:5  to bude boj s větrnými mlýny. 
Dle zlých jazyků prý motivovaný jen uraže-
nou ješitností. Nemá smysl to vyvracet. Na 
ustavujícím zastupitelstvu zazněla slova 
z úst nejvyšších představitelů obvodu vy-
zývající k zanechání opoziční práce a ke 
„společné práci“ pro Svinov. Nastolení vše-
objímající nirvány „vlády národní fronty“ je 
zaručená cesta generující příslovečnou 
tmu pod svícnem. Mnozí si to z minulosti 
živě pamatujeme. Ostatně schválení navý-
šení odměn zastupitelů a funkcionářů rady 
a zastupitelstva mimo režim valorizací na-
řizovaných vládou ČR hned u první možné 
příležitosti o lecčem vypovídá. Jak známo, 
kapři sobě rybník nevypustí a z eráru krev 
neteče. Fakticky se vzhledem k celkové 
výši rozpočtu městského obvodu nic pod-
statného neděje. Je to však signál, který 
nové zastupitelstvo o sobě vysílá.

Daniel Žitník
opoziční zastupitel 

Místní knihovna informuje 

Hlas lidu, hlas boží
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K předvánoční době trochu nostalgie 
patří. Mohou to být například vzpomínky 
na věci minulé. Člověk se stává pamětní-
kem, aniž si to uvědomí. Najednou zjistí, že 
je velmi málo těch, kteří s ním sdílejí jeho 
znalosti o lidech a uplynulých událostech. 
Jednoho říjnového dne roku 2022 jsme se 
s manželkou vydali do Svinova na návště-
vu k panu Jiřímu Klosovi. Přestože jsme se 
ze Svinova odstěhovali v roce 1975, máme 
stále v živé paměti ty, kteří již mnoho let 
mezi námi nejsou. Pamatujeme si na lidi 
z rodiny pana Klose, podobně jako si on 
vzpomíná na naši rodinu. Je stěží uvěřitel-
né, že bychom mohli patřit k žákům, které 
ještě učil někdo, kdo byl členem učitelského 
sboru měšťanské školy ve Svinově ve 20. 
letech minulého století. Nám se to podařilo. 
Z učitelů působících na škole již před vál-
kou jsme osobně znali Konstantina Ohan-
ku, Františka Mrázka, Jana Kameníčka, 
Alféda Lubojackého a Josefa Lysíka. Vět-
šina z nich byla za našich školních let na 
odpočinku. Konstantina Ohanku jsem znal, 
protože byl přítelem mého dědečka Josefa 
Uhlíře. Oba byli příslušníky českosloven-
ských legií. Mezi těmi, kdo na škole působili 
v 60. letech minulého století, byl i otec Jiří-
ho Klose, Vilém Klos, který na měšťanské 
škole ve Svinově vypomáhal při vyučování  
v roce 1925 a od roku 1934 na ní působil 
jako odborný učitel. Když jsem v roce 1963 
přišel na druhý stupeň základní školy, setkal 
jsem se s ním v následujících letech v hu-
dební výchově. Byl na škole ještě v roce 
1967, kdy jsem základní školu ukončil. 

Vilém Klos (nar. 1903) byl sbormistr 
a folklorista. Jako osobnost je veden v da-

tabázi Národní knihovny ČR. Při příležitosti 
otevření svinovské sokolovny v roce 1928 
byla uvedena opera V studni od skladate-
le Viléma Blodka na libreto Karla Sabiny. 
Operu nastudoval a dirigoval Vilém Klos. 
K obsazení a hudbě tehdy stačili zpěváci 
a hudebníci ze Svinova a blízkého okolí. 
Byla to tehdy senzace, o níž se mluvilo ješ-
tě po mnoha letech. Zkusme si něco tako-
vého představit dnes. V roce 1945 stál Vi-
lém Klos u vzniku Slezského souboru písní 
a tanců. Svinov a okolní obce byly značně 
poničené boji na konci války. V rámci akce 
Budujeme Slezsko zajížděl svinovský umě-
lecký soubor do moravských a českých 
měst, aby  svými vystoupeními poděkoval 
za pomoc. 

Pan Klos z dokumentů, které se v jeho 
rodině dochovaly, vytvořil album o profesio-
nální dráze mezinárodního šachového mis-
tra Jana Foltyse. Ten se ve Svinově narodil 
v roce 1908.  V roce 1952 Jan Foltys umírá 
ve věku nedožitých 44 let. Vzpomínka na 
tuto svinovskou osobnost byla v jarním 
Svinovském hlasateli z roku 2011. V tom 
roce byl šachista Jan Foltys vzpomenut 
také v literárním týdeníku Obrys – Kmen. 
Fotografie k článkům mi tehdy poskytla 
Foltysova dcera, paní Jiřina Klosová. Uply-
nulo 11 let a paní Klosová bohužel již není 
mezi námi. Její manžel, pan Jiří Klos, vy-
tvořil z dobových dokumentů pozoruhodné 
album. Chronologicky jsou v něm seřazeny 
např. záznamy o šachových turnajích, fo-
tografie, plakáty, korespondence, výstřižky 
z českých i zahraničních novin a poznámky 
k šachovým partiím. Za jednu z mnoha za-
jímavostí lze považovat podpis mistra světa 

Aljechina, s nímž se Foltys potkal na me-
zinárodním turnaji mistrů v Poděbradech 
v roce 1936. První místo získal Flohr, druhé 
Aljechin a třetí Foltys. Raritou je pohledni-
ce poslaná z Kroměříže do Jižní Ameriky. 
V roce 1939 se Jan Foltys účastnil šachové 
olympiády v Buenos Aires. Jeho přátelé, 
šachisté z Kroměříže, mu 15. 8. 1939 po-
slali pohlednici na adresu „Mistr Jan Foltys, 
Buenos Aires, Argentina“. Pohlednice je po-
kryta podpisy přátel, kteří přejí „mnoho zda-
ru“ a „drží palce“. Ve městě s třemi miliony 
obyvatel byla pohlednice adresátovi doru-
čena! Chyběla jen poštovní známka. Zřej-
mě si ji jako evropskou raritu odlepil nějaký 
argentinský filatelista. Šachy byly v Argenti-
ně velmi populární, olympiádu sledoval celý 
svět. České družstvo získalo šesté místo.

Život každého jednotlivce se skládá 
z příběhů, které vytvářejí život společnosti. 
Fotografie, korespondence, dobové doku-
menty a příběhy přispívají do mozaiky zob-
razující určitou část naší minulosti. Jednou 
mohou mít větší význam, než si dnes doká-
žeme představit.  

Aleš Uhlíř

Setkání pamětníků

Zleva doprava Jiří Klos a Aleš Uhlíř. Foto Miroslava 
Uhlířová, 2022.

Dobrý den, děkuji!
Je doba taková, jaká je. A každá epo-

cha něco přináší a něco odnáší. Žijeme 
v době rádoby řečeno „vyspělé“, s aktuál-
ními problémy – covid, Rus, tání ledovců, 
nekontrolovatelná migrace, kůrovec, … , 
to vše přináší rozvoj civilizace a bohužel 
spotřební způsob života.

Všimli jste si však, co nám dnešní doba 
bere? Odnáší nám bohužel základní lidské 
„DOBRÝ DEN“ A „DĚKUJI“.

A to vůbec nenarážím na existenci růz-
ných sociálních a etnických skupin, ty na 
tuto základní „POVINNOST“ nesmí mít ve 
slušné společnosti vliv.

Namítnete určitě: „My máme spoustu 
přátel, my se stýkáme, my se umíme bavit, 

my umíme pozdravit.“    Super – jste šťast-
ní lidé, máte kolem sebe přátele, rodinu, 
kamarády, kteří by za vás i onu ruku do 
ohně dali.

Ale pozor, roky sleduji dění kolem sebe, 
a proto vím, že naštěstí stále existují rodi-
ny, rodiče, prarodiče, kteří se i zeptají: „… 
a zdraví ten náš Honzík ?“             

Bohužel ale přibývá těch, kteří, i kdyby 
o vás zakopli, tak nevyloudí ze sebe ani to 
„BÚÚÚÚ!“

No a slůvko  „ DĚKUJI!“ – to je výhrad-
ně v kompetenci rodičů.

Děti berou vše jako samozřejmost -  že 
maminka vstává ráno o půl hodiny dříve, 
aby nachystala všem snídaně a svačinky, 
že jsou finančně zajištěné, že se jim do-
spělí od rána do večera věnují ať už doma, 

nebo ve škole a kroužcích. Mělo by být sa-
mozřejmostí za to poděkovat.

Posledním problémem, kterého se chci 
dotknout, je vztah k jídlu a potravinám. 

Líto je mi těch, kteří trpí alergiemi na tu 
či onu potravinu, to je bohužel daň doby. 
Lékařská věda však postupuje mílovými 
kroky a výsledky jsou viditelné.

Vidím kolem sebe ale spoustu nejen 
mladých, kteří potraviny a plýtvání s nimi 
neřeší. Smutné! Na druhou stranu přibývá 
lidí závislých na potravinových sbírkách. 

Toto zamyšlení není moralizování. Je to 
bohužel osobní zkušenost posledních let 
potvrzená mnohými přáteli.

Eduard Dvorský
Váš místostarosta

JAK TO VIDÍM JÁ…
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V tomto roce oslavil slezský folklórní 
soubor Opavica 70 let svého založení. Ta-
ková doba trvání jednoho uměleckého tě-
lesa klade jistě mnoho otázek. Je jen málo 
pravděpodobné, že by spolek fungoval po 
celou dobu v neměnné podobě. Pokud tedy 
budeme sledovat historii souboru, uvidíme, 
že k jeho založení bylo potřeba jistých sou-
her okolností. Především období po druhé 
světové válce bylo zejména na Ostravsku 
ze sociologického a politického života slo-
žité. Kraj doznal značných proměn. Odsun 
značné části obyvatel Slezska spolu s pří-
chodem stále nových a nových obyvatel 
z celé země vyžadoval jistou míru historic-
kého ukotvení v nastalém překotném spo-
lečenském kvasu. Nové politické poměry 
hledaly akceptovatelné trendy ve výchově 
mládeže a stmelování právě se rodící so-
cialistické společnosti. Bylo nutné potvrdit, 
že právě Slezsko procházející komplikova-
nou proměnou má svou historii a kulturní 
tradice. Identifikace příchozích obyvatel se 
svým novým domovem byla velmi důležitá 
pro společenský rozvoj a pocit sounáleži-
tosti, který je pro soužití zcela nezbytný.

Právě v roce 1945 z iniciativy Heleny 
Salichové, slezské spisovatelky, malířky 
a sběratelky lidové kultury vzniká skupina 
„Budujeme Slezsko“, která organizuje dob-
ročinné koncerty pro obnovu válkou zniče-
ného kraje. Tuto skupinu tvoří dívky z okol-
ních obcí, Polanky, Vřesiny, Krásného Pole 
a dalších. Jádro skupiny tvoří svinovská 
děvčata pod vedením učitele Viléma Klo-
se.1

V roce 1952 měla být uspořádaná osla-
va u příležitosti místních dožínek a o po-
moc s kulturním programem byla požádána 
paní Marie Bohušová působící v té době 
jako učitelka v místní škole, která je již v té 
dobře známa jako režisérka ochotnického 
divadelního souboru Sokola Svinov. Pro-
gram měl takový úspěch, že nově vzniklé 
seskupení divadelníků, tanečníků a zpěvá-
ků mělo zájem pokračovat v této činnosti.

Paní Marie Bohušová měla ze strany 
matky příbuzné na Hlučínsku, kde trávila 
mnoho času, a proto měla možnost dobře 
poznat slezské písně, tance a zvyky. Hu-
dební vzdělání, talent pro choreografickou 
a režisérskou práci navedla paní učitelku ze 
Svinova k nové radostné práci. Od počát-
ku této umělecké činnosti pracoval v týmu 
s Marií manžel Svatopluk Bohuš, jehož 
činnost vynikala organizačními a vůdčími 
schopnostmi. 

Manželé Bohušovi během krátké doby 
dostali soubor mezi přední umělecká tělesa 

v Československé republice. Opravdu vel-
ký úspěch dosáhl soubor v roce 1954 na 
folklórním festivalu ve Strážnici. Slezský 
folklór byl v této oblasti neznámý, ale velmi 
atraktivní a rovněž dechová sedmička ve-
dená Karlem Václavíkem sklízela zaslouže-
ný úspěch. 

Bylo zřejmé, že pokud se má soubor 
posouvat k dalším úspěchům, musí najít 
ekonomicky silného partnera. Tím se stal 
Závodní klub VŽKG-rourovna Svinov. 

Pod vedením Marie Bohušové se členo-
vé souboru vydávají za pamětníky do okolí 
řeky Opavice, aby hledali původní historic-
ký materiál. Odtud také pochází aktualizo-
vaný název souboru - Opavica.

V roce 1960 byl otevřen nový rozsáhly 
objekt DŮM KULTURY VŽKG. Tato repre-
zentativní budova od architekta Karla Pra-
gnera byla vybraná jako sídlo pro nejlepší 
kulturní kolektivy reprezentující kraj. Opavi-
ca, Vítkovák, Taneční klub Jarky Calábkové 
a Ostravan našli nové působiště, které za-
jišťovalo vše nezbytné pro jejich uměleckou 
činnost.

Tvůrčí činnosti souboru Opavica se ne-
vyhnula také poněkud kontroverzní obdo-
bí reflektující politické požadavky. Jedná 
se například o dobu zvanou „Tíha folkló-
ru“. Soubory celé republiky jsou vyzývány 
k „Nové tvorbě“, kroje nahrazují kostýmy, 
lidové tance - taneční scénky. Také v Opa-
vici vznikají taneční pásma Havířské mlá-
dí, Bramborová brigáda, Jdeme na Letnice 
a jiné. Největší úspěch zaznamenává pás-
mo s názvem Život, skládající se ze čtyř 
částí: Dětství, Mládí, Láska, Stáří. Hudbu 
složil Dobroslav Lidmila, verše spojující 
všechny čtyři části napsala Lydie Roman-
ská. S tvorbou v této neznámé oblasti 
pomáhají Marii Bohušové profesionální 
choreografové Pavel Šmok, Jan Čumpelík 
(choreograf Armádního uměleckého sou-
boru), konzultace poskytují režiséři ostrav-
ského divadla Ilja Hylas a Miroslav Nekva-
sil. Kostýmy navrhuje ostravská výtvarnice 
Věra Tošenovská. 2

Postupně se soubor navrací ke své fol-
klórní činnosti a z ekonomických důvodů 
upouští od tvorby velkého souboru. Byl roz-
puštěn sbor a orchestr.

Pod vedením Marie Bohušové vznikají 
nová taneční pásma a soubor vystupuje 
na festivalech ve Srážnici, Dolní Lomné, 
Východné, Prešově, Košicích a dalších. 
Folklór byl v té době jeden z mála vývoz-
ních kulturních artiklů, a proto byly i za cenu 
řady „bezpečnostních opatření“ uskutečně-

ny zájezdy do Švédska, SSSR (Moskva, 
Volgograd), Polska, Bulharska, Irska, Sar-
dinie, Itálie -Tarcento, Rakouska, Maďar-
ska, Francie - Dijon, Bretaně, NDR - Halle, 
Drážďan, Budyšína, Berlína, SRN Rotweil, 
Velké Británie - Coventry, Turecka - Gem-
lich, Bursy, Řecka a poslední zahraniční 
zájezd do Itálie. Soubor získal dlohou řadu 
ocenění a medailí. 

V září roku 1983 umírá pan Svatopluk 
Bohuš, což je pro soubor nenahraditelná 
ztráta. Soubor ještě několik let funguje jako 
dříve, tedy vystupuje a vyjíždí na zájezdy, 
ale absence vůdčí osobnosti se postupně 
projevuje menší intenzitou činnosti, zejmé-
na v zahraniční oblasti.

Za dobu své nejaktivnější činnosti bylo 
v souboru Opavica nastudováno více než 
30 tanečních pásem například Čepení 
nevěsty, Co se zlobí - rádo se má, Taněc, 
Lendry, Vynášení mařeny a Vítání léta, 
U muziky, Babský, Žabský, Senoseč, Tanec 
s pivem, Pečeme koláče, Ze staré Ostra-
vy a další. Dále pak byly uskutečněny čtyři 
dvaceti- minutové taneční bloky, oceněné 
na Národních přehlídkách: Tři dny putování 
po slezských muzikách, Od jara do léta, Pol-
ky po našem a Jeden den života - svatba.

Důležitou součástí souboru byla jeho 
mládežnická složka, tedy spíše dětská zá-
kladna tak nezbytná pro výchovu nových 
členů, Opavička. Tady chodily děti již od 
pěti let věku, často synové a dcery zralých 
tanečníků, a nacvičovaly dětská pásma. 
Někdy se také mladí a starší tanečníci po-
tkávali ve svých číslech a na vystoupeních 
v pásmech. 

Tak se stalo, že spolu lidé vyrůstali, tvo-
řili, žili a pracovali. Většinou se nikdy zcela 
neodloučili a svými životy byli provázaní. 
Podle mínění paní Svatavy Bohušové, dce-
ry manželů Bohušových a spoluautorkou 
choreografie, prošlo souborem za dobu 
jeho trvání na 2000 členů.

Manželé Bohušovi byli všemi členy 
vždy nazývání „Mamuldou“ a „Taťuldou“. 
Pro mnohé tak byli téměř rodiči. Mamulda 
byla umělkyně a nikdy neupustila od svých 
tvůrčích vizí. Taťulda byl vysokou přiroze-
nou autoritou a hravě a s přehledem zvlá-
dal řídit velký kolektiv. Nikdo si nedovolil 
zpochybnit jeho rozhodnutí. Měl výjimečný 

Opavica – slezský folklórní soubor 
se sedmdesátiletou historií
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diplomatický talent a odhad na lidi. Být sou-
částí tohoto kolektivu bylo ctí a mladí lidé 
se učili společenským dovednostem, tole-
ranci a velkorysosti. Tanečníci a hudebníci 
museli pracovat zodpovědně a chápali, že 
chtějí-li být v takovémto uskupení, musí do-
držovat jisté společenské normy. Slušnost, 
kázeň a přátelské chování je nezbytnou 
podmínkou bytí v kolektivu. Právě proto 
mají současní a původní členové souboru 
potřebu se znovu scházet.

V roce 1992 byl Dům kultury pro re-
konstrukci uzavřen a s tím také oddělení 
Zájmové činnosti. Soubor Opavica oslavil 
40 let výročí a přestěhoval se do Svinova, 
kde za podpory ÚMOb Svinov, ZŠ a ZUŠ 
Svinov pokračuje ve své činnosti až do roku 
1995. Svou činnost dále rozvíjí dětský folk-
lórní soubor Opavička -  a to pod vedením 
paní Svatavy Bohušové. Paní Marie Bohu-
šová zemřela v roce 1996. 

Na jaře roku 2016 se sešly bývalé členky 
souboru ještě se Svaťkou Bohušovou, aby 
nacvičily krátké vystoupení na oslavu naro-
zenin jedné z nich. Ukázalo se, že nic není 
zapomenuto a je možné navázat na staré 
tradice. Bylo rozhodnuto uspořádat slav-
nostní vystoupení na jarních slavnostech 
ve Svinově. 

Nadšení z práce, vzájemné společnos-
ti a navázání na folklórní tradice pobídla 
bývalé členy souboru ve spolupráci se 
Svaťkou Bohušovou k jeho znovuzalože-
ní, a to pod názvem Slezský folklórní sou-
bor – Opavica, z.s. Postupně do kolektivu 
přicházejí noví členové nacházející zde 
smysluplnou a radostnou činnost pro další 
léta. Geniální choreografie Marie Bohušové 
a historická folklórní linka je základem pro 
pokračující uměleckou činnost. 

V říjnu 2022 proběhl slavnostní večer 
k 70. výročí založení souboru v restauraci 
U Slunce. Přišlo na 160 hostů a dostavili 
se i zcela první členové souboru, kterým 
v roce jeho založení bylo 15 let. Jednalo 
se o mimořádné radostnou a úspěšnou 
událost, která potvrdila umělecký potenciál 
stávajícího tělesa a perspektivu jeho další 
práce. Ve stávající společnosti, která podlé-
há globalizačním tendencím, je nutné udr-
žovat a dále rozvíjet kulturní tradice místa 
jako nositele kulturní identity společnosti 
a regionu.

Autorka textu:  
Martina Peřinková,

 předsedkyně zájmového spolku 
Poznámky:

1. Bohušová, S.: Historie souboru Opavica, 
https://opavicka.wixsite.com/opavica

2. Bohušová, S.: Historie souboru Opavica, 
https://opavicka.wixsite.com/opavica

Všechny oleje do jedné lahve!

Které oleje a tuky třídit?

Úplně všechny, které v kuchyni používáte!  
Rostlinné oleje, pevné tuky rostlinné i živočišné 
(sádlo, máslo, margarín), marinády, zálivky  
či výpeky.

Nepotřebujete nic víc než starou plastovou  
lahev, do které všechny zbylé oleje a tuky  
postupně sléváte. Malé pevné zbytky jídla  
v oleji nevadí.

Olej z vánočních 
dobrot do záchodu  
nepatří
Zůstáváte věrní kaprovi, vinným klobásám a dokřupava usmaženým řízkům, nebo ctíte 

vlastní rodinné recepty? Ať tak či tak, Vánoce se bez oleje a tuku v kuchyni neobejdou.  

O to důležitější je i v době vánočního shonu použité oleje třídit, aby neškodily  

v potrubí a kanalizaci a mohly dál sloužit jinde. Je to tak snadné…

Léto již je dávno minulostí a veřejnost 
si myslí, že se pionýři ozvou zase za rok, 
kdy budou pořádat své letní tábory. Takto 
to však není! Pionýrská činnost pokraču-
je celý rok. Pravidelné schůzky s dětmi, 
víkendové výpravy jsou na denním po-
řádku. Kromě toho však připravují pionýři 
i další akce.

Poslední zářijový a první říjnový víkend 
se vypravili na svou základnu s dětmi, kte-
ré s nimi letos byly na 2. a 3. turnusu naše-
ho letního tábora. Zahrály si  spoustu her 
venku i v chatě a nechyběla ani diskotéka. 

4. listopadu areál hřiště Tj Sokol Svinov 
ožil oslavou Halloweenu. V 17 hodin zde 
odstartovala strašidelná klauniáda! Sou-
částí byly tanečky, které zahřály všechny 
přítomné, následovala balonková a bubli-

nová show. Pro všechny malé účastníky 
si pionýři připravili soutěžní stanoviště, kde 
měly děti možnost získat odměny, včetně 
tyčinek Bombus, které jim zajistily spoustu 
zdravé energie. Pro děti i pro rodiče bylo 
k dispozici k zakoupení také občerstvení. 
Akci uspořádala Pionýrská skupina Ještěr 
za podpory České průmyslové zdravotní 
pojišťovny. Pravidelnou činnost skupiny 
podporují také Moravskoslezský kraj, Sta-
tutární město Ostrava a městský obvod 
Svinov.

V současnosti již pionýři soustředí 
všechny své síly na uspořádání tradiční 
Mikulášské nadílky a hlavně na Pionýrský 
ples, který se bude konat 21. ledna 2023. 

Všechny vás srdečně zveme!

Za PS Aleš Ovesný

Pionýrská organizace Ještěr 
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Vážení spoluobčané, milí čtenáři, kaž-
dý z nás vnímá, že kalendářní rok 2022 se 
pomalu chýlí ke konci. Tento přechod však 
máme usnadněn radostnou zvěstí o naro-
zení Božího Syna, kdy prožíváme zvláštní 
Boží i lidskou blízkost. Vánoční svátky tak 
k nostalgii přidávají opravdovou radost, 
vděčnost a silné pocity vzájemnosti. 

Nelze přehlédnout, že pro většinu z nás 
jde ovšem o dobu hektickou, ačkoli ad-
ventní příprava má být o pokojném ztišení 
se. Tento rok byl výjimečný už ani ne co-
vidovým onemocněním, ale agresí Ruska 
na Ukrajinu a vším, co s válkou souvisí. 
Otevřela se problematika uprchlíků, na-
výšení cen určitých komodit a s tím obavy 
a nejistota, co nás čeká a jak to bude dál. 
Právě v těchto zkouškách jsme si asi uvě-

domili, jak je dobře, že máme opravdové 
přátele, určitý standard a spoustu toho, za 
co je možno taky poděkovat.

Vánoční příběh není z těch biblických 
výjimkou, a proto neodpovídá na naše otáz-
ky tak, jak bychom si představovali. Znovu 
a znovu však ujišťuje, že Bůh, Stvořitel a Cíl 
všeho, je láska. Miluje nás a tajemným způ-
sobem prožívá všechno s námi. Naše živo-
ty a životy našich blízkých jsou velmi křeh-
ké, ale současně jsme všichni v dobrých 
rukou Božích. Kéž nás toto vědomí posiluje 
v čase svátečním i všedním! 

Dovolte mi ještě poděkovat spolupra-
covníkům a dobrodincům, kteří v tomto 
roce obětavě a s láskou pečovali o Husův 
sbor, aby byl příchozím i nadále důstojným 

místem pro modlitební a kulturní setkává-
ní. Zvláště pak těm, kteří v těžké době byli 
a jsou ochotni přispět na převěšení zvonů 
ve věži Husova sboru. Dá-li Pán, tak se 
podaří třeba již v příštím roce u 90. výročí 
od jejich zavěšení instalovat i ten třetí, nej-
menší, pojmenovaný dle Jana Jandáska, 
prvního předsedy farní rady.

Přeji všem lidem dobré vůle pokojné 
a radostné Vánoce a vyprošuji Boží ochra-
nu a požehnání!

Tomáš Chytil, biskup

POZDRAV A PŘÁNÍ K VÁNOCŮM 
A DO NOVÉHO ROKU

VÁNOČNÍ  
BOHOSLUŽBY 

V HUSOVĚ SBORU
24. 12. 2022 od 22:00 hodin 
„PŮLNOČNÍ“ 
(S tradičním zpěvem koled)

25. 12. 2022 od 10:15 hodin 
BOŽÍ HOD VÁNOČNÍ 
– Narození Páně

1. 1. 2023 od 15:00 hodin
NOVOROČNÍ 
- Požehnání do nového roku 

8. 1. 2023 od 10:15 hodin 
KŘEST PÁNĚ (význam svátosti křtu)

31. 12. 2022 od 15:00 hodin 
PODĚKOVÁNÍ ZA BOŽÍ OCHRANU 
A VEDENÍ (se vzpomínkou na zemřelé 
v kalendářním roce 2022) Tato společ-
ná bohoslužba se uskuteční v Husově 
sboru v Polance!

V kostele budou krom stromečku 
umístěny betlémky z netradičních 
materiálů od výtvarnice Dagmar Ště-
pánové a dřevěný betlém od Antoní-
na Čelustky. K nahlédnutí v čase bo-
hoslužeb. (Kostel bývá otevřen min. 
20 minut před jejich začátkem.)

19. 12. 2022  
od 17 hodin  

ŽIVÝ BETLÉM
I letos budeme mít ve Svinově živý bet-
lém, a to vedle Husova sboru před farou! 
Přijměte pozvání ke krátkému zastavení 
se v předvánočním shonu. S pohledem 
na prostý vánoční výjev si připomeňme 
původní smysl těchto svátků. Poetické 
pásmo mluveného slova a hudebních 
vstupů potěší malé i velké. Srdečně zve-
me!

Živý betlém 
V pondělí 19. prosince 2022

od 17 hodin
na farní zahradě vedle Husova sboru

T o t o  v á m  b u d e  z n a m e n í m :  N a l e z n e t e  d ě ť á t k o  v  p l e n k á c h ,  p o l o ž e n é  d o  j e s l í .
( L u k á š o v o  e v a n g e l i u m  2 ,  1 2 )

Poetické pásmo svátečního slova a hudby potěší malé i velké
Výstava betlémů od Dagmar Štěpánové a Antonína Čelustky

Setkání lidí dobré vůle 

Vánoční písně a koledy hraje kapela OD ZDI KE ZDI

Živý betlém 2022 finančně podpořili: Úřad městského obvodu Ostrava – Svinov
  Olomoucká diecéze Církve československé husitské

Církev československá husitská v Ostravě – Svinově zve na
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Podobně jako každý rok bude se na 
počátku roku 2023 konat Tříkrálová sbír-
ka. Jak bude probíhat ve Svinově a vlast-
ně v celé České republice?  Připravují se 
dva základní způsoby koledování. Ten 
první – tradiční způsob koledování, kdy 
koledníci procházejí ulicemi našich obcí, 
klepou na dveře domů a koledováním 
prosí o finanční podporu, se bude konat 
od 1. do 15. ledna v celé ČR. Moc prosím, 
aby se dobrovolníci z řad dětí i dospělých 
přihlásili na faře u kostela na Bílovecké 
ulici. Koledování na území Městského ob-
vodu Ostrava-Svinov proběhne v sobotu 
7. ledna 2023 v dopoledních hodinách. 

Kromě daru koledníkům bude možno 
na Tříkrálovou sbírku přispět také při pra-

videlné kostelní sbírce do zapečetěných 
pokladniček v kostele Krista Krále v ne-
děli 15. ledna 2022. 

Na internetových stránkách Tříkrálo-
vé sbírky https://www.trikralovasbirka.cz/ 
bude možno od 1. ledna 2023 najít po-
drobné informace. 

Je možno také přispět dárcovskou 
SMS u příležitosti Tříkrálového koncertu, 
který se koná v neděli 8. ledna v 18.00 
v Brně a je živě vysílán na ČT 1. 

Děkuji tímto všem za jakoukoliv pomoc 
a také finanční příspěvek v tříkrálovém 
koledování.

Jan Larisch, farář 

Tříkrálová sbírka  
v Ostravě-Svinově

Vánoční  
a novoroční přání 

Betlémská hvězda na noční obloze nebyla 
jen jakýmsi neosobním nahodilým přírodním 
úkazem, ale Božím znamením odkazujícím 
na malé dítě. Narození Ježíše se pro Josefa 
a Marii přes veškerou nepřízeň jejich konkrétní 
životní situace stalo intenzivním, život promě-
ňujícím Božím dotykem. Byla jim dána jistota, 
že nejen oni dva, ale celý svět má v tomto dítěti 
svou budoucnost.

Přeji všem, ať Pán Bůh každého z nás ob-
daruje touto vánoční jistotou a ať v nás trvá po 
celý rok 2023.

Jan Larisch, farář

Program  
vánočních 

bohoslužeb 
v kostele Krista 
Krále ve Svinově 
Sobota 24. 12. 
ŠTĚDRÝ DEN
otevírání betléma v 15.00 h
(bude možnost odnést si domů 
betlémské světlo)
půlnoční mše sv. ve 24.00 h

Neděle 25. 12. 
SLAVNOST NAROZENÍ 
PÁNĚ 
(Boží hod vánoční)
mše sv. v 8.00 h a 10.00 h
možnost návštěvy betléma: 
11.30 – 16.00 h

Pátek 30. 12. 
SVÁTEK SVATÉ RODINY 
JEŽÍŠE, MARIE A JOSEFA
mše sv. v 17.30 s obnovou man-
želských slibů a s žehnáním vína 

Sobota 31. 12. 
sv. Silvestra
mše sv. v 15.00 h na poděkování 
za uplynulý rok 2021

Neděle 1. 1. 
2023 SLAVNOST MATKY 
BOŽÍ PANNY MARIE (Nový 
rok 2023)
mše sv. v 8.00 h a 10.00 h
možnost návštěvy betléma: 
11.30 – 16.00 h

Pátek 6. 1. 
SLAVNOST ZJEVENÍ 
PÁNĚ 
(svátek Tří králů)
mše sv. v 17.30 h.
při mši sv. bude posvěcena voda, 
křída a kadidlo

Neděle 8. 1. 
SVÁTEK KŘTU PÁNĚ 
(závěr vánoční doby)
mše sv. v 8.00 h a 10.00 h
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VE SVINOVĚ POŘÁDA 

LIDOVÝ 
PLES 

           

V sobotu  14.ledna.2023 
od 19:00 hodin 

V sále restaurace U slunce 
K poslechu a tanci hraje hudební skupina 

PARADOX 
 
- Vstupné : 450,- Kč včetně večeře, výběr ze 
dvou jídel 
- Slosovatelná vstupenka, lidové ceny, bohatá 
tombola     

Prodej vstupenek: Ing. Petra Burešová tel. 736 601 647 
                              Eva Korpasová tel. 737 675 604 

IN
Z

E
R

C
E

Vydejme se na 
společná 
dobrodružství!
skauti 
ze svinova

www.skautijester.czskautijester.cz
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11. 2. 2023

+420 725 513 232
facebook.com/sdhsvinov

www.sdhsvinov.cz

H A S IČS K Ý  
P L E S

w
w
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z

Vstupné 450,- Kč 
včetně večeře

 Rezervace vstupenek od 2. 1. 2023 
u Jaroslava Horáčka, tel.: 725 513 232

Od 19:30 v sále Restaurace u Slunce 
ve Svinově!

Bohatá tombola
Pestré občerstvení
Kapela Petr Jiříček BAND



strana 20

Zima 2022

Svinovský hlasatel. Vydává statutární město Ostrava, městský obvod Svinov, Bílovecká 69, 721 00 Ostrava-Svinov. Redakční rada:
Předsedkyně: Mgr. Lenka Hrušková, členové: Ing. Radim Smetana, Ing. Eduard Dvorský, Ing. Pavlína Forstová Kuráňová, Ph.D., Ing. Michal Lach. Lucie Fucimanová.

Registrační číslo: MK ČR E 12780 • Grafická úprava a tisk © KLEINWÄCHTER holding, s.r.o., Frýdek-Místek • ÚMOb
e-mail: hlasatel@svinov.ostrava.cz • Za věcnou a formální správnost příspěvků odpovídají jejich autoři • Uzávěrka příspěvků pro příští číslo bude 15. 02. 2023

Prosí majitel restaurace servírku: „Prosím vás, dnes si vezměte tu nejkratší minisukni.“ „Ale vždyť jste 
mě právě kvůli ní včera napomínal, pane šéf!“ „To bylo včera. Ale (viz tajenku).“ 

 
 
 
  

Pomůcka:  
ASTE, 

DUEŇA, 
MÉL, INICI 

Kdo 
Hlavní 
město 

Turecka 

Dlouhé 
křídelní 

pero ptáků 

Koni 
příbuzný 

savec 

Mezinárodní 
kód letiště 

Renton 

Citoslovce 
oslího 
hlasu 

Odznaky ☻ 
Klenba 
lební 

Severský 
mořský 

pták 

Třeba 
(nářečně) 

Značka 
oerstedu 

Rozklady 
výbušin 

V esperantu 
„zasvětit“ Doleji Ostrý 

přízvuk 

Jednotka pro 
množství 

tepla K A L O R I E 
Katanství 

(řídce) 
K A T O V I N A Průvodkyně 

dívky 

Začátek 
tajenky D N E S N Á M D A L Ř E Z N Í K 
Komorní 

skladba pro 
osm hlasů O K T E T 

Menší boule 

B U L K A 
Bižuterie 

B I Ž U Zdaleka Tihle 

Balík P A K L 
Z levé 
strany 

Z L E V A 
Dvanáct 

kusů 
T U C E T Říše zla 

(řídce) 
Stát v Jižní 
Americe 

Dlouhoocasý 
papoušek A R A 

Domácky 
Zdeněk 

Z D É Ň A 
Citoslovce 

zasmání 
CH I CH I Nějaký Ozvěnový 

hloubkoměr 
Srážet Riskantní 

podnikání 

Egyptská 
duše člověka 

a boha K A 
Vymlácené 

obilí 
S L Á M A 

Úspěšné 
písně 

H I T Y 
Citoslovce 

podivu 
J E Líc Záložník Doposud 

☻ Návštěvník 

Korálové 
ostrovy  

A T O L Y 
Citoslovce 
upozornění 

H A L O 
Zápach 

P A CH Lotyšsky 
„ocas“ Řešeta Čárka 

Horníci H A V Í Ř I 
Kopt 

S A Z E 
Kukačka 

K O K O Stáří Jmelí 

Povyrostlé 
mladé zelené 

obilí O S E N Í 
Rusalka 

V Í L A 
Bělásek 

M O T Ý L Celní kód 
Nauru Předložka 

Konec 
tajenky S T R A Š N Ě T V R D É M A S O 

Pracovnice, 
která testuje 

výrobky T E S T E R K A 
Dokončit 

ladění D O L A D I T 

Domácí punč
Budete potřebovat:
•	 1	l džusu	z černého	rybízu
•	 200	g rozinek
•	 1	vanilkový	cukr
•	 1	citron
•	 1	celý	badyán
•	 3	dl	rumu
•	 1	l červeného	vína
•	 1	pomeranč
•	 2	celé	skořice
•	 200	g cukru
•	 1	l ananasového	džusu

Postup přípravy tradičního domácího punče:
Postup	přípravy	tradičního	domácího	punče:
Džusy	a víno	nalijeme	do	nádoby,	přidáme	cukr,	
vanilku,	 rozinky,	badyán,	 skořici	 a  na	půlkolečka	
nakrájený	dobře	umytý	citron	a pomeranč.	Směs	
na	punč	přivedeme	k varu	a krátce	povaříme.	Při-
lijeme	rum	a již	nevaříme.	Domácí	punč	podává-
me	horký.

Prosí majitel restaurace servírku: „Prosím vás, dnes si vezměte tu nejkratší minisukni.“ „Ale vždyť jste 
mě právě kvůli ní včera napomínal, pane šéf!“ „To bylo včera. Ale (viz tajenku).“ 

 
 
 

Pomůcka:  
ASTE, 

DUEŇA, 
MÉL, INICI 

Kdo 
Hlavní 
město 

Turecka 

Dlouhé 
křídelní 

pero ptáků 

Koni 
příbuzný 

savec 

Mezinárodní 
kód letiště 

Renton 

Citoslovce 
oslího 
hlasu 

Odznaky ☻ Klenba 
lební 

Severský 
mořský 

pták 

Třeba 
(nářečně) 

Značka 
oerstedu 

Rozklady 
výbušin 

V esperantu 
„zasvětit“ Doleji Ostrý 

přízvuk 

Jednotka pro 
množství 

tepla        
Katanství 

(řídce)         Průvodkyně 
dívky 

Začátek 
tajenky                 
Komorní 

skladba pro 
osm hlasů 

     
Menší boule 

     
Bižuterie 

    
Zdaleka Tihle 

Balík     
Z levé 
strany      

Dvanáct 
kusů      Říše zla 

(řídce) 
Stát v Jižní 
Americe 

Dlouhoocasý 
papoušek    

Domácky 
Zdeněk      

Citoslovce 
zasmání     Nějaký Ozvěnový 

hloubkoměr Srážet Riskantní 
podnikání 

Egyptská 
duše člověka 

a boha 
  

Vymlácené 
obilí      

Úspěšné 
písně     

Citoslovce 
podivu   

Líc Záložník Doposud 

☻ Návštěvník 

Korálové 
ostrovy       

Citoslovce 
upozornění     

Zápach 
   Lotyšsky 

„ocas“ Řešeta Čárka 

Horníci       
Kopt 

    
Kukačka 

    Stáří Jmelí 

Povyrostlé 
mladé zelené 

obilí 
     

Rusalka 
    

Bělásek 
     Celní kód 

Nauru Předložka 

Konec 
tajenky                 

Pracovnice, 
která testuje 

výrobky 
        Dokončit 

ladění        


